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 „Am iubit pătimirea, fiindcă minunat curăţeşte sufletul!”, îi 

scria Sfântul Luca al Crimeei fiului său. Această afirmație este, 

cu siguranță, cea mai bună descriere a vieții sale.  După o viaţă 

plină de realizări medicale şi lupte duhovniceşti, pentru că nu a 

renunțat la credința creștină, a fost anchetat, arestat și întemni-

ţat, apoi trimis în exil timp de 11 ani. Sfântul Luca a trecut la 

Domnul pe 11 iunie 1961, la vârsta de 84 de ani, pe când se afla 

în scaunul de Arhiepiscop al Simferopolului. Înainte de a-și da 

sufletul în mâinile lui Dumnezeu, le-a spus ucenicilor care se 

aflau lângă patul său: „Copiii mei, cu mare stăruinţă vă îndemn, 

înarmaţi-vă cu pavăza dată de la Dumnezeu, ca să vă puteţi 

păzi de uneltirile diavolului. Nici nu vă închipuiţi ce viclean 

este. Nu trebuie să luptăm cu oamenii, ci cu stăpâniile şi pute-

rile, adică duhurile rele. Aveţi grijă! Diavolului nu-i este de 

folos să gândească şi să simtă cineva că îi stă aproape. Un 

vrăjmaş ascuns şi necunoscut e mai primejdios decât unul 

văzut. O, cât de mare şi de groaznică e oastea dracilor! Fără de  

număr este hoarda lor întunecată! Neschimbată, neobosită, zi şi noapte căutând a ne face să 

cădem pe noi, toţi cei ce credem în numele lui Hristos, să ne ademenească pe calea necredinţei, a 

vicleniei şi a necuviinţei. Aceşti vrăjmaşi nevăzuţi ai lui Dumnezeu au ca singur rost, zi şi noapte, 

nimicirea noastră. Însă nu vă temeţi! Luaţi putere din numele lui Iisus!”. 

(Sf. Luca al Crimeii, Am iubit  pătimirea) 
 

 Prof. univ.dr. Vasile Astărăstoaie, fost 

președinte al Colegiului Medicilor din 

România a declarat, pentru Medika TV că 

vaccinurile trebuie administrate, în primul rând, 

după ce se ia în calcul raportul dintre beneficii și 

riscuri, în funcție de tipul bolii. În cazul unor 

boli ca poliomielita sau difteria, Astărăstoae 

susține că riscul bolii este mult mai mare decât 

riscul unui efect advers la vaccin. În cazul altor 

afecțiuni însă, consideră că nu se impune 

vaccinarea. Prof. univ. dr. Vasile Astărăstoaie a 

declarat că un exemplu de vaccin în cazul căruia 

riscul unor incidente e mai mare decât cel al 

bolii e cel antigripal. Iar în momentul în care va 

apărea pe piață un vaccin împotriva COVID-19, 

a spus clar că nu se va imuniza: 

“Eu fac o posologie a riscului. Dacă pe 

mine mă întreabă o persoană dacă să se 

vaccineze împotriva poliomielitei, eu 

răspund: categoric da! Pentru că riscul bolii e 

mult mai mare decât riscul unui accident, 

incident sau efect advers care e în cazul 

vaccinului. Dacă mă întreabă de vaccinul 

antidifteric, răspund da, pentru că, la fel, riscul 

 
 
 

Sfântul Ierarh Luca al 

Crimeii,  

icoană 

bolii e mai mare. Dacă mă întreabă de vaccinul 

antigripal, spun nu. Spun nu, pentru că vaccinul 

antigripal e făcut pe o prognoză. În urmă cu 2 

ani, de exemplu, nu s-a nimerit tulpina de vaccin 

și asta a făcut ca doar 18% dintre persoanele 

vaccinate să fie protejate pentru gripă. Iar dacă 

mă întreabă de vaccin pentru coronavirus eu 

spun nu. Eu nu mă vaccinez, iar persoana care 

mă întreabăpoate lua ce decizie vrea”, a spus 

prof. dr. Vasile Astărăstoaie.“  

Medicul a mai precizat că numărul de 

accidente, incidente grave a crescut foarte 

mult din cauza schimbării modului de 

producție a vaccinurilor. Pentru a crește 

productivitatea, firmele de medicamente au 

introdus alte tehnologii, trialurile clinice sunt 

făcute pe un număr mai mic de oameni și 

atunci poate să apară un risc, așa cum s-a 

întâmplat cu vaccinul pentru așa-numita 

grupă porcină de tip A H1N1, când au apărut 

multe accidente. De exemplu în Marea 

Britanie au fost peste 120 de cazuri de 

narcolepsie din cauza acestui vaccin. 
(www.ortodoxie.ro) 

 
 


